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1. Verslag van de raad van commissarissen 
 

De raad van commissarissen (RvC) van de Ontwikkelingsmaatschappij Flevoland B.V. is in 2016 

vijfmaal als raad bijeen geweest ÿ). Daarnaast was er gedurende het jaar meerdere malen contact 

tussen de leden van de RvC en de directie, zowel fysiek als per mail, over actualiteiten.  

De onderwerpen die meerdere malen aan de orde kwamen, naast de hieronder uitgebreider 

besproken items, waren: inzicht in de financiën aan de hand van de koerskaart, afronding van de 

projecten Kansen voor West en Blue Port Urk, de financiering van het EFRO project Bittergourd en de 

offerte voor de Floriade Werkt! Challenge.  

 

Governance  
De samenstelling van de RvC is in de loop van dit jaar niet gewijzigd. De aandeelhouder heeft nog 

niet in de vacature voorzien die met het vertrek van mevrouw P.C. Plooij -van Gorsel, halverwege 

2014, ontstond. De RvC bleef daarmee vooralsnog gevormd door de heren A.L. Greiner (voorzitter) 

en P.J. Visscher (secretaris). Omdat de heer Visscher midden 2017 aftredend én herkiesbaar is, legde 

de RvC de aandeelhouder eind 2016 een voorstel voor een procedure om tijdig een complete RvC te 

kunnen benoemen. Dit voorstel is in de Aandeelhoudersvergadering (AvA) aangehouden indachtig 

een besluit van GS om de status van de Ontwikkelingsmaatschappij, die van een zgn. verbonden 

partij, te heroverwegen. Een besluit ten aanzien van het voorstel voor herziening van de gedateerde, 

deels achterhaalde en op onderdelen onduidelijke statuten van de Ontwikkelingsmaatschappij werd 

eveneens opgeschort. 

Het besluit tot heroverweging van de positie van de Ontwikkelingsmaatschappij kwam voort uit de 

evaluatie van verbonden partijen die in 2016 door de provincie is uitgevoerd. In het rapport dat 

daarover verscheen, is aan de hand van een aantal toetsingscriteria beoordeeld of de verbonden 

partij nog aan de criteria voldoet en vervolgens is de vraag beantwoord of de partij nog een relevante 

bijdrage levert aan de provinciale doelen. Concluderend wordt in het rapport gesteld dat de rol van 

de Ontwikkelingsmaatschappij in het kader van de uitvoering van het nieuwe Economische 

Programma nader beschouwd zal moeten worden.  

 

De RvC is van mening dat de toetsing onvolledig is en geen recht doet aan het brede pallet aan 

activiteiten die de Ontwikkelingsmaatschappij en haar dochterondernemingen vervult ten behoeve 

van het provinciaal beleid op het gebied van Economie, Financieringen, Sport en Toerisme. Vorig jaar 

sprak de RvC de wens uit dat de eind 2015 ingezette weg, om in het kader van de nieuwe 

Economische Agenda 2015-2018, in gezamenlijkheid, tot een nieuwe verhouding en afspraken te 

komen, bestendig mag blijken. Helaas is hiervan, bestuurlijk gezien, geenszins sprake en bestaat 

opnieuw onduidelijkheid over de positie van de Ontwikkelingsmaatschappij Flevoland. In de 

opvatting van de RvC voldoet de Ontwikkelingsmaatschappij overigens ruimschoots aan de criteria 

voor een verbonden partij  en zal zij een belangrijke uitvoerende rol kunnen  spelen  inzake  de 

provinciale doelen.  

  

                                                           
ÿ) Vergaderingen RvC: 15 februari, 17 mei, 28 juni, 27 september, en 22 november 2016 
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Financiën 
De complexiteit van het hanteren van twee BTW stelsels (0 én 21%, afhankelijk van de activiteit) én 

een verzoek van de provincie daartoe waren redenen om een onderzoek te starten naar de 

wenselijkheid en mogelijkheid om alle activiteiten van de Ontwikkelingsmaatschappij met 

terugwerkende kracht tot 1 januari 2016 onder het BTW regiem te brengen. Op basis van de 

resultaten van het onderzoek is besloten een verzoek dat daartoe strekt bij de belastingdienst neer 

te leggen.  

 

De afwikkeling van boekjaar 2015 werd gecompliceerd door de aanstelling van een nieuwe 

accountant die een andere visie bleek te hebben op de opstelling van de jaarrekening en waardering 

van participaties dan de voorganger. Als gevolg daarvan moest veel tijd en geld worden besteed aan 

discussie over en verheldering van de effecten van de gewijzigde opstelling. Onopgelost bleven 

uiteindelijk verschillen in waardering van posten die zowel bij dochter de Aanjager als bij deelneming 

Technofonds, die niet van accountant waren gewisseld, op de balans staan. Een en ander leidde 

uiteindelijk tot het verzoek aan de aandeelhouder om (opnieuw) van accountant te wisselen. Vanaf 

2016 zal één accountant de controle van de gehele groep in handen hebben. 

 

Evenals in 2015 was het aflopen van een lening Ǿŀƴ ϵ рллΦллл ŘƛŜ ƛƴ нллу ŀŀƴ ŘŜ 

Ontwikkelingsmaatschappij was verstrekt en per 30 juni 2015 afliep, onderwerp van gesprek. Deze 

lening was verstrekt ten behoeve van de herfinanciering van het Technofonds Flevoland BV. Om te 

voorkomen dat dit bedrag aan het fonds moest worden onttrokken, heeft de 

Ontwikkelingsmaatschappij het voorstel gedaan de lening om te zetten in een agiostorting op de 

reeds bestaande aandelen. Verschillende varianten zijn overwogen met als tussenstand dat de lening 

hangende het onderzoek niet zou worden ingevorderd. Eind 2016 besloot de provincie de lening 

terug te vorderen. Dit werd nog in 2016 door de Ontwikkelingsmaatschappij afgewikkeld door 

terugbetaling uit eigen middelen. 

  

Het achterblijven van de indexering van de basissubsidie en krimp van de inkomsten stelde de 

organisatie voor een flinke opgave om op onderdelen nog voldoende slagkracht te kunnen houden. 

In overleg met de provincie werd besloten de formatie zoveel mogelijk te handhaven én een (klein) 

deel van de middelen die eerder expliciet bestemd werden voor externe uitgaven, ter dekking van de 

resterende formatie in te zetten. Desalniettemin is het team dat zich bezighoudt met de stimulering 

van de economie in de provincie Flevoland wel heel erg klein geworden.  

De Raad van Commissarissen is bezorgd over deze ontwikkeling die het steeds moeilijker maakt om 

zichtbaar en effectief te zijn. Mede daarom heeft de raad gestimuleerd dat met middelen uit het 

REOF fonds van de Aanjager BV een voucherregeling werd ontwikkeld. De 

innovatiestimuleringsregeling geeft de projectleiders de mogelijkheid om innovatieve ideeën die de 

eerste toets op haalbaarheid hebben doorstaan, een stap verder te helpen door, waar relevant, de 

verbinding met ondersteunende partijen te organiseren, te begeleiden en door mede te financieren. 

Eind 2016 konden de eerste vouchers worden verstrekt. 
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Jaarplan en begroting 2017 
In de vergadering van 22 november 2016 heeft de RvC het concept van de Begroting en het Jaarplan 

2016 besproken. Zij heeft geconstateerd dat de plannen voor de teams Toerisme Flevoland en 

Sportservice Flevoland gebaseerd konden worden op vigerend (Sport) en nieuw beleid (Toerisme) 

van de provincie. Voor het team I&I lag dat ingewikkelder. In september 2016 heeft de provincie een 

nieuw Economische Programma vastgesteld, waarin ingezet wordt op economische groei door het 

stimuleren van ondernemerschap in doorgroei van het MKB. De Ontwikkelingsmaatschappij heeft 

zich daarover, d.m.v. het indienen van een zienswijze midden 2016, positief uitgelaten. De nieuwe 

koers heeft flinke consequenties voor de inzet van het team dat zich in de achterliggende jaren met 

name richtte op het stimuleren van innovatie(projecten) in een beperkt aantal (top)sectoren. Echter, 

de uitvoeringsagenda en het bijbehorende instrumentarium, die onderdeel zullen uitmaken van een 

nog nader te duiden ά9ŎƻǎȅǎǘŜŜƳ ǾƻƻǊ hƴŘŜǊƴŜƳŜǊǎŎƘŀǇέ, is nog niet ontwikkeld. Dit betekent dat 

2017 voor het team dat inmiddels is omgedoopt tot Economie & Investeringsbevordering (E&I), 

evenals 2016, een transitiejaar zal zijn. De RvC ziet dat het team graag  inhoud geeft  aan het nieuwe 

economische programma en spreekt de hoop uit dat snel duidelijkheid zal komen over zijn 

vernieuwde rol. In de tussenliggende periode rondt het team lopende projecten af, helpt het 

ondernemers met financieringsvraagstukken, zet het zich in voor de ontwikkeling van de 

Flevocampus door ondernemers met onderzoeksvragen te verbinden met dit initiatief en vult het zijn 

rol in als partner van de Netherlands Foreign Investment Agency. 

 

Waardering  
De RvC kijkt terug op een jaar, waarin de Ontwikkelingsmaatschappij zich heeft geprofileerd met 

mooie, goed bezochte congressen op het gebied van Toerisme en Sport, waar Flevolandse 

ondernemers kennis konden verwerven en inspiratie opdoen en een jaar waarin de verbindende rol 

van de projectleiders tussen kennisaanbod, financieringsverstrekkers en ondernemers vaak 

aangesproken werd.  

De samenwerking tussen Beheer Flevoland Participaties, die voor de Ontwikkelingsmaatschappij het 

beheer voert over de fondsen binnen haar dochterbedrijf de Aanjager BV, is onverminderd goed en 

levert zijn vruchten ook af in relatie tot het aantrekken van buitenlandse bedrijvigheid.  

 

De RvC spreekt haar dank en waardering uit aan de medewerkers die zich hebben ingezet voor het 

belang van de Flevolandse economie, ook in de periode dat de belangrijkste opdrachtgever, de 

provincie, zich heroriënteert op de gewenste rol en de aansturing van de Ontwikkelingsmaatschappij 

en waardeert de bereikte resultaten. 

Preadvies met betrekking tot de jaarrekening 2016 
De directie heeft de balans per 31 december 2016, de staat van baten en lasten over 2016, de bij de 

stukken behorende toelichting en het jaarverslag omtrent de gang van zaken aan de RvC voorgelegd. 

De jaarrekening is gecontroleerd door accountantskantoor MtH te Lelystad en is voorzien van een 

goedkeurende verklaring, zoals blijkt uit de in de jaarrekening opgenomen controleverklaring. 

 

5Ŝ ΨǊŜǎǳƭǘŀǘŜƴΩ ƻǇ ŘŜ ōǳŘƎŜǘǘŜƴ ǾƻƻǊ ŘŜ ǇǊƻƎǊŀƳƳŀΩǎ 9! нлмрΣ ¢C Ŝƴ {{C  όǘƻǘŀŀƭ ϵ нмлΦмннύ ȊƛƧƴ ƛƴ 

нлмр ǘƻŜƎŜǾƻŜƎŘ ŀŀƴ ŘŜ ŜƎŀƭƛǎŀǘƛŜǊŜǎŜǊǾŜΦ Lƴ ƻǾŜǊƭŜƎ ƳŜǘ ŘŜ ŀŎŎƻǳƴǘŀƴǘ ȊƛƧƴ ŘŜȊŜ ΨǊŜǎǳƭǘŀǘŜƴΩ 

overgeheveld naar de kortlopende schulden (zie jaarrekening bijlage 1 specificatie onderhanden 

projecten). Er zijn plannen ingediend om in 2017 deze gelden te besteden. Naast deze correctie op 
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de jaarrekening 2015 zijn als gevolg van een stelselwijziging tevens aanpassingen doorgevoerd op de 

waardering van twee deelnemingen doordat er een herwaardering van de deelneming onterecht niet 

ŀƭǎ ǿŀŀǊŘŜǎǘƛƧƎƛƴƎ ƛǎ ǾŜǊǿŜǊƪǘΦ 5Ŝ ǿŀŀǊŘŜǊƛƴƎ Ǿŀƴ ŘŜ !ŀƴƧŀƎŜǊ ǿƻǊŘǘ ƘƛŜǊŘƻƻǊ ƳŜǘ ϵ пмрΦлмн 

ǾŜǊƘƻƻƎŘ Ŝƴ ŘŜ ǿŀŀǊŘŜǊƛƴƎ Ǿŀƴ ƘŜǘ ¢ŜŎƘƴƻŦƻƴŘǎ ƳŜǘ ϵ 2.814.615. De waarde van de deelnemingen 

ǎǘƛƧƎǘ ŘŀŀǊƻƳ ƳŜǘ ϵ оΦннфΦснт ŜǾŜƴŀƭǎ ƘŜǘ wŜǎǳƭǘŀŀǘ ŘŜŜƭƴŜƳƛƴƎŜƴ Ŝƴ ŘŜ ²ŜǘǘŜƭƛƧƪŜ wŜǎŜǊǾŜ 

Deelnemingen.  

Als gevolg van deze aanpassingen zijn de vergelijkende cijfers 2015 in de jaarrekening 2016 niet gelijk 

aan de cijfers in de jaarrekening 2015. 

 

Lƴ нлмс ȊƛƧƴ ŘŜ ƻƴǘǾŀƴƎǎǘŜƴ Ŝƴ ǳƛǘƎŀǾŜƴ Ǿŀƴ ŘŜ ǇǊƻƎǊŀƳƳŀΩǎ Ȋƻŀƭǎ ǾŜǊƳŜƭŘ ƛƴ ƘŜǘ ƧŀŀǊǇƭŀƴ Ǿŀƴ ŘŜ 

Ontwikkelingsmaatschappij en in de provinciale beschikking boekjaarsubsidie 2016 in de staat van 

baten en lasten verantwoord.  

IŜǘ ǊŜǎǳƭǘŀŀǘ ŀŘ ϵ рп.703 negatief is in onderstaande tabel nader gespecificeerd. 

 

Resultaat 

 

1. Resultaat uit bedrijfsuitoefening  -/ - ϵ 803 

 
2. Deelnemingen 

De Aanjager B.V. 
Beheer Flevoland Participaties B.V. 
MKB Fonds Flevoland B.V. 
Technofonds Flevoland B.V. 

 
 

-/ - ϵ 
-/ - ϵ 

 ϵ 
-/ - ϵ 

 
 

116.922 
0 

68.276 
5.254 

 
 
 

 
 
 

-/ - ϵ 

 
 
 
 
 
 
53.900 

 
Totaal resultaat 

   
-/ - ϵ 

 
54.703 

 

Voorgesteld wordt om:  

мΦ IŜǘ ǊŜǎǳƭǘŀŀǘ ǳƛǘ ōŜŘǊƛƧŦǎǳƛǘƻŜŦŜƴƛƴƎ ŀŘ ϵ ул3 negatief, gezien de herkomst, in het geheel te 

onttrekken aan de algemene egalisatiereserve. 

2Φ IŜǘ ǊŜǎǳƭǘŀŀǘ ŘŜŜƭƴŜƳƛƴƎŜƴ ŀŘ ϵ 54.703 negatief, te onttrekken aan de reserve deelnemingen. 

 
 

Decharge directie en raad van commissarissen 
Aan de Algemene Vergadering van Aandeelhouders wordt voorgesteld de directie decharge te 

verlenen voor het gevoerde bestuur in het afgelopen jaar en de Raad van Commissarissen voor het 

gehouden toezicht op het bestuur, een en ander onverminderd het bepaalde in het Burgerlijk 

Wetboek. 

 

Lelystad, 16 mei  2017 

De Raad van Commissarissen, 

A.L. Greiner (voorzitter)  

P.J. Visscher (secretaris) 
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2. Bestuursverslag van de directie 
 

De Ontwikkelingsmaatschappij Flevoland zoekt proactief naar kansen om de regionale economie te 

stimuleren en investeert voortdurend in goede relaties met onderzoeks- en onderwijsinstellingen, 

het bedrijfsleven en de verschillende overheden. De Ontwikkelingsmaatschappij richt zich op de 

ǘƘŜƳŀΩǎ ŘƛŜ ŘƻƻǊ ŘŜ ǇǊƻǾƛƴŎƛŜ CƭŜǾƻƭŀƴŘ ȊƛƧƴ ŀŀƴƎŜƳŜǊƪǘ ŀƭǎ ǎǇŜŜǊpunten van het beleid en voert 

regelingen uit. Via haar dochterbedrijf, de Aanjager BV en deelnemingen (MKB- en Technofonds 

Flevoland) ondersteunt zij innovatieve ontwikkelingen met vouchers, leningen en participaties. 

 

Organisatie 
De Ontwikkelingsmaatschappij Flevoland BV heeft één aandeelhouder, de provincie Flevoland. De 

projectactiviteiten op het gebied van Economie, Toerisme & Recreatie en Sport worden uitgevoerd 

door medewerkers van de BV.  

5Ŝ ŦƛƴŀƴŎƛŜǊƛƴƎǎŀŎǘƛǾƛǘŜƛǘŜƴ ȊƛƧƴ ƻƴŘŜǊƎŜōǊŀŎƘǘ ƛƴ ŘŜ млл҈ ŘƻŎƘǘŜǊ άŘŜ !ŀƴƧŀƎŜǊ .±έΣ ǿŀŀǊƻǾŜǊ ŘŜ 

directeur van de Ontwikkelingsmaatschappij de directie voert én in zelfstandig opererende 

deelnemingen, waarover de directie wordt gevoerd door Beheer Flevoland Participaties BV (BFP). 

BFP beheert ook het REOF Fonds en het TMI Fonds van BV de Aanjager.  

Over de financieringsactiviteiten wordt in hoofdstuk 4 gerapporteerd. 
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De projectorganisatie van de Ontwikkelingsmaatschappij is als volgt georganiseerd: 

       

  
 

 

Het team Economie & Investeringsbevordering (E&I) richtte zich de laatste jaren specifiek op de 

werkvelden: Agribusiness, High Tech Systemen en Materialen (met focus op composieten), Life 

Sciences & Health (met focus op de Gezondheid van Mens & Dier en de Zorginnovatie) en 

(buitenlandse) Investeringsbevordering. Naar verwachting komt daar in de loop van 2017 

verandering in omdat in het economisch stimuleringsbeleid van de provincie Flevoland zich niet 

langer beperkt tot enkele topsectoren.  

Voor het team Toerisme Flevoland (TF) vormt destinatie marketing het zwaartepunt van haar 

inspanningen en het team Sportservice Flevoland (SSF) zet zich voor wat betreft haar provinciale taak 

voornamelijk in op de uitvoering van het sportbeleid van de provincie.  

De teams hebben de gezamenlijke ambitie om Flevoland economisch te versterken en werken nauw 

samen bij de organisatie van en communicatie over evenementen.  

 

De activiteiten en behaalde resultaten van 2016 worden in hoofdstuk 3 van dit jaarverslag nader 

toegelicht.  

 

Relatie met de provincie 
De provincie is, naast aandeelhouder, de belangrijkste opdrachtgever van de 

Ontwikkelingsmaatschappij. Het opdrachtgeverschap wordt ingevuld door de afdeling Ruimte & 

Economie (R&E) van de provincie. Vanaf 2014 is de sturingsrelatie met de projectorganisatie 

regelmatig onderwerp van gesprek geweest en diverse keren aangepast. In 2016 is die relatie in 

stabieler vaarwater gekomen. De Ontwikkelingsmaatschappij maakt een jaarplan waarin beoogde 

resultaten worden opgenomen en ontvangt daarvoor subsidie. De teams Sportservice Flevoland en 

Toerisme Flevoland voeren daarnaast sinds jaar en dag projecten uit voor gemeenten, verenigingen 

en (nationale) organisaties. De omvang is relatief stabiel en maakt het mogelijk dat de formatie 

groter is dan op basis van alleen de provinciale subsidie mogelijk is.  

 

Team E&I kreeg in 2016 voor het eerst sinds de bezuinigingen van 2013 de ruimte om extern 

gefinancierde projecten te realiseren. Eind 2016 werd door E&I een opdracht van de gemeente 

Almere verkregen voor het realiseren van vervolg op door de Ontwikkelingsmaatschappij 

georganiseerde co-creatie bijeenkomsten in het kader van de Flevocampus.  

Bijzonder teleurstellend en tevens onbegrijpelijk was het dat de provincie besloot om een externe 

partij van buiten de provincie in te huren voor de uitvoering van de eerste FloriadeWerkt! Challenge. 

Ondanks de aantoonbare positieve ervaring van de Ontwikkelingsmaatschappij met het organiseren 

Directie 

team 

Economie en 
Investeringsbevordering 

team 

Toerisme Flevoland 

team 

Sportservice Flevoland 

Staf 
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van Challenges werd besloten een offerte procedure te starten, die uiteindelijk niet tot succes leidde 

voor de hƴǘǿƛƪƪŜƭƛƴƎǎƳŀŀǘǎŎƘŀǇǇƛƧΦ Lƴ нлмт ȊŜǘ ŘŜ hƴǘǿƛƪƪŜƭƛƴƎǎƳŀŀǘǎŎƘŀǇǇƛƧ ȊƛŎƘ ƛƴ ƻƳ άƘŀŀǊ 

ƻƴŘŜǊƴŜƳŜǊǎέ ŜƴǘƘƻǳǎƛŀǎǘ ǘŜ ƳŀƪŜƴ ƻǾŜǊ Ře kansen die de Floriade en de Challenge bieden. 

 

Financiën en controle 
Het achterblijven van de indexering van de basissubsidie van de provincie bij de kostenontwikkeling, 

stopzetten van het project Biobased Economy en het wegvallen van dekking van formatie uit 

reserves van de Ontwikkelingsmaatschappij stelde de organisatie voor een flinke opgave om de 

exploitatie rond te zetten én op onderdelen nog voldoende slagkracht te houden. In overleg met de 

provincie werd besloten de formatie zoveel mogelijk te handhaven én een (klein) deel van de 

middelen die eerder expliciet bestemd werden voor externe uitgaven, ter dekking van de resterende 

formatie in te zetten. Inzet op zorginnovatie, composieten, een hacketon en startup Almere is in 

2016 alleen projectmatig ondersteund vanuit de middelen voor externe uitgaven.  

 
Veel tijd en energie moest in het eerste deel van 2016 worden gespendeerd aan de 

informatievoorziening van een nieuwe accountant. Het team waarvan de bemensing na een 

zorgvuldige selectieprocedure in de periode tussen de tussentijdse controle en de boekjaarcontrole 

2015 werd gewijzigd, had een eigen kijk op de wijze waarop de jaarrekening diende te worden 

opgesteld, met grote gevolgen voor de vergelijkbaarheid met eerdere jaren én voor het uiteindelijke 

exploitatieresultaat. Het relatief hoge exploitatieresultaat dat het gevolg was van een gewijzigde 

opstelling resulteerde in een egalisatiereserve die door de subsidiegever vervolgens als te hoog werd 

bestempeld. Door toepassing van een hardheidsclausule door Gedeputeerde Staten is voorkomen 

dat financiële middelen, die geoormerkt zijn voor extra projecten in 2017, dienden te worden 

teruggestort.   

 

Formatie/personeel 
De totale formatie van de Ontwikkelingsmaatschappij Flevoland BV is per einde boekjaar afgenomen 

met 0,8 fte. Werkzaamheden voor HTSM en Biobased Economy liepen ten einde evenals een 

werkervaringsplek binnen het team Innovatie & Investeringsbevordering. Bij het team Toerisme is 

een geringe uitbreiding gerealiseerd voor het beheren van diverse online marketinginstrumenten. 

Ondanks enkele personeelsmutaties bij het team Sportservice was de bezetting per eind december 

2016 onveranderd. 

De formatie wordt gefinancierd vanuit de basissubsidie én extern gefinancierde projecten. De 

gemiddelde bezetting over het jaar 2016 was 14,3 fte. Dat is ten opzichte van 2015 0,8 fte lager.  

 

Formatie Ontwikkelingsmaatschappij Flevoland BV 

 

 
 
 
 
 

 

  

Team 31-12-2016 31-12-2015 

Directie en Staf 2,4 2,4 

Team Innovatie & Investeringsbevordering  4,2 5,5 

Team Toerisme 
Team Sportservice 

4,1 
4,3 

3,6 
4,3 

Totaal in fte 15,0 15,8 
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De PersoneelsVertegenwoordiging (PVT) die in 2015 gevormd werd is conform de Wet op de 

Ondernemingsraden ingericht en bestaat eind 2016 uit 3 leden; één uit elk van de drie teams. De PVT 

overlegde in 2016 1 maal met de directeur/bestuurder. Onderwerpen van gesprek waren de 

jaarrekening, het jaarverslag en de algemene gang van zaken. 

 

Verbinding met nationaal acquisitieprogramma 
In 2015 is de Ontwikkelingsmaatschappij deelnemer geworden aan het vernieuwde nationale 

Investors Relations programma 2015-2016 dat als hoofddoel heeft het bevorderen van investeringen 

van buitenlandse bedrijven in de regio. Daarnaast biedt het programma inzicht in en waardering van 

het lokale, regionale en nationale vestigingsklimaat voor internationale bedrijven en mogelijkheden 

voor proactieve interventie i.v.m. uitbreiding, verplaatsing en behoud van activiteiten in de regio. De 

verzamelde informatie wordt centraal vastgelegd. Voorwaarde voor deelname is een financiële 

bijdrage door de regionale partner, hetgeen als onderdeel van de provinciale subsidie is toegezegd. 

De formatie van I&I is ten behoeve van deze werkzaamheden per 1 september 2015 en in 2016 met 

0,6 fte uitgebreid.  

Leden van het team maken daarnaast deel uit van het Nationaal Acquisitieteam Agri-Food en het 

Nationaal Acquisitieteam Life Sciences & Health.  

 

Publiciteit 
In 2015 is de website www.omfl.nl  aangepast op de nieuwe organisatie. De website verwijst 

daarnaast naar sites van Toerisme Flevoland (www.toerismeflevoland.nl en www.ookflevoland.nl) 

en Sportservice Flevoland (www.sportflevo.nl), die daarop gedetailleerde informatie (kerncijfers, 

evenementen, etc) voor bedrijven en bewoners van Flevoland vermelden. Op social media is de 

Ontwikkelingsmaatschappij zeer actief op het twitteraccount @0MFL. In 2016 is het aantal volgers 

gegroeid naar meer dan 1.300. De tweets zijn gericht op economische actualiteiten in Flevoland en 

retweets met nieuws en oproepen van bedrijven. Het uitbrengen van nieuwsbrieven is beperkt tot 

Sport en Toerisme & Recreatie. Ook met persberichten en interviews bij Omroep Flevoland brengt de 

Ontwikkelingsmaatschappij regelmatig haar activiteiten onder de aandacht. De ten behoeve van 

investeringsbevordering gemaakte film die de economische kernkwaliteiten van de provincie 

Flevoland in beeld brengt, is een zeer breed inzetbaar instrument gebleken. Tijdens bezoeken van 

buitenlandse bedrijven geeft de film snel een goed overzicht van de mogelijkheden. Daarnaast kan hij 

gemakkelijk aan belangstellenden worden gestuurd en is hij via de website eenvoudig te 

downloaden. Waardering kwam ook van de buitenlandse kantoren van de NFIA die door de film snel 

een beeld krijgen van de provincie. 

 

Zo stimuleert de Ontwikkelingsmaatschappij actief de economische positionering van Flevoland. Het 

Ƴƻǘǘƻ ƛǎ Ŝƴ ōƭƛƧŦǘΥ Ψ²ƛƧ ǿŜǊƪŜƴ ŀŀƴ CƭŜǾƻƭŀƴŘΩ. Onze kracht zit in het maken van verbindingen tussen 

ondernemers, overheid en kennisinstellingen waaruit innovaties en business voortvloeien. De wijze 

waarop wij dat doen en onze inzet verklaart het motto van dit jaarverslag: Samen-werken 

  

Lelystad, 16 mei 2017 

mevrouw dr.ir. I. Mastenbroek 

Directeur  

http://www.omfl.nl/
http://www.toerismeflevoland.nl/
http://www.ookflevoland.nl/
https://twitter.com/0MFL
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3. Activiteiten en resultaten 
 

De kernactiviteit van de Ontwikkelingsmaatschappij Flevoland is het aanjagen van economische 

ontwikkelingen. De uitvoeringsopgaven van de provincie Flevoland zijn daarbij in eerste instantie 

leidend. Het team Innovatie en Investeringsbevordering doet dit door het verbinden van partijen 

die elkaar kunnen helpen met groei door innovatie en internationalisering, door het financieren 

(met name via de zelfstandige deelnemingen) en door buitenlandse acquisitie als partner van de 

Netherlands Foreign Investment Agency. De teams Toerisme Flevoland en Sportservice Flevoland 

verrichten hun werkzaamheden voornamelijk op het terrein van de destinatie marketing en het 

organiseren van evenementen en/of site events, leidend tot meer bezoek, meer bestedingen en 

meer werkgelegenheid.  

De Ontwikkelingsmaatschappij voert daarnaast werkzaamheden uit ten behoeve van andere 

(semi)overheden. Deze activiteiten worden grotendeels uitgevoerd binnen of in het verlengde van 

de strategische keuzes van de provincie. 

 
De activiteiten die de Ontwikkelingsmaatschappij in 2016 heeft uitgevoerd liggen in lijn met de 

Begroting en Jaarplan 2016. Gedurende het jaar is tweemaal aan de subsidieverstrekker 

gerapporteerd over de voortgang ten opzichte van de beoogde resultaten. 

Met dit verslag legt de Ontwikkelingsmaatschappij inhoudelijke verantwoording af over het gehele 

jaar 2016. De opdrachten zijn uitgevoerd en de doelstellingen uit het jaarplan zijn op één onderdeel 

na behaald. In het project Ondernemerschap en Innovatie (onderdeel Humanimal) konden, ondanks 

alle inspanningen niet alle vouchers op verantwoorde wijze worden uitgezet. 

 

De projectleiders van de teams hebben daarnaast inzet gepleegd op uitvoering van de FLOO 

(Flevolandse Ondernemersondersteuning) regeling. Hierover is separaat verantwoording afgelegd 

aan de opdrachtgever, de provincie. De projectleiders van team Innovatie & Investeringsbevordering 

gaven daarnaast uitvoering aan de innovatiestimuleringsregeling, gefinancierd door de Aanjager BV. 

Daarover meer in hoofdstuk 4. 

 

Team Innovatie & Investeringsbevordering 
 

Agri & Food  

De projectleiders zijn actief binnen de topsectoren Agri & Food (AF) en Tuinbouw & 

Uitgangsmaterialen (TU). Goede vorderingen zijn geboekt op de volgende uiteenlopende 

onderwerpen, die in dit jaarverslag kort nader belicht worden: 

- Circulaire economie 

- Ontwikkelingen Fresh Care Convenience Dronten 

- Netwerken in de Food 

- Precisielandbouw 

- Ontwikkelcentrum Stadslandbouw Almere (OSA) 
 

Daarnaast heeft de Ontwikkelingsmaatschappij in 2016 bijgedragen aan de ontwikkeling van de 

Omgevingsvisie FlevolandStraks op het perspectief Landbouw: meerdere smaken.  
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Circulaire economie 

Het initiatief BioHUB Dronten, dat ontstaan is vanuit een groep ondernemers die zich inzetten voor 

ŘŜ {ƻŎƛŀŀƭ 9ŎƻƴƻƳƛǎŎƘŜ !ƎŜƴŘŀ ƛƴ ŘŜ ƎŜƳŜŜƴǘŜ 5ǊƻƴǘŜƴΣ ƎŜƴŀŀƳŘ ά5ȅƴŀƳƛŜƪ ƛƴ ŘŜ ƭŀƴŘōƻǳǿέΣ 

richt zich met name op het lokaal verwaarden van reststromen. Partijen als Schaap Holland, van Liere 

en Q-Cape-van Woerden zijn samen met Aeres Hogeschool, gemeente Dronten, Kennispoort regio 

Zwolle en de Ontwikkelingsmaatschappij Flevoland op projectmatige wijze aan het werk om te 

proberen reststromen voor de regio te behouden.  

 

De Aeres Hogeschool heeft Koen Dittrich als lector άVitale business via cyclische proces- en 

productieketensέ aangesteld. Hij is op vrijdag 10 februari 2017 geïnaugureerd. De centrale vraag 

waar hij antwoord op wil hebben ƛǎ άhoe de huidige lineaire waarde(n)ketens moeten veranderen om 

circulaire verdienmodellen mogelijk te makenέ, een mooie uitdaging om met studenten aan de slag 

te gaan. Afgelopen jaar is er hard gewerkt om met verschillende studentengroepen tot antwoorden 

te komen voor betrokken Flevolandse ondernemers. De rol van de projectleider van de  

Ontwikkelingsmaatschappij Flevoland is om te bewaken dat de belangen van de ondernemers goed 

worden behartigd en te zorgen dat er verbinding is met andere initiatieven om zorg te dragen voor 

voldoende voortgang in het project.  

 

Fresh Care Convenience 

Er wordt flink gebouwd aan de nieuwe hightech-productielocatie van Fresh Care Convenience 

(onderdeel van Staay Food Group) in Dronten. In november bereikte men het hoogste punt. Even tijd 

voor een feestelijk moment. De verwachting is dat de nieuwe locatie medio april 2017 wordt 

opgeleverd. In het state-of-the-art warehouse wordt straks gewerkt met innovatieve CO2-

koeltechnieken en verdampers ten behoeve van de luchtbehandeling. Hiermee kan het klimaat op 

duurzame wijze gereguleerd worden.  

 

City Farming  

Bijzonder onderdeel van de nieuwe productielocatie is het onderdeel City Farming. Dit is een 

geconditioneerde ruimte waar groenten op water met voedingsstoffen, zonder daglicht maar onder 

speciale LED-verlichting volautomatisch worden opgekweekt. Vanwege de complexe materie wordt 

er voor de engineering van dit project samengewerkt met het onderwijs (Wageningen University & 

Research Centre, HAS hogeschool) en met kennisinstellingen (Philips, Rijk Zwaan). Ook de Aeres 

Groep is betrokken bij de ontwikkelingen. 

 

Regionale ontwikkeling 

De verhuizing en uitbreiding van Fresh Care Convenience is van grote invloed op de economische 

ontwikkeling van de regio. De uitbreiding van Staay Food maakt dat ook toeleveranciers en 

transportondernemers groter worden en uitbreiden. Gezien het feit dat dit innovatieve initiatief ook 

een positief effect heeft op de regionale ontwikkeling is er een aanvraag gedaan bij het Europees 

Fonds voor Regionale Ontwikkeling (EFRO). Voor de uitvoering van EFRO-programma's ontvangt 

bŜŘŜǊƭŀƴŘ ϵ рлт Ƴiljoen van de Europese Unie (EU). Dit geld is voor de periode 2014-2020. De 

ƻǾŜǊƘŜƛŘ Ŝƴ ŀƴŘŜǊŜ ōŜǘǊƻƪƪŜƴ ǇŀǊǘƛƧŜƴ ƳƻŜǘŜƴ ƻƻƪ ϵ рлт ƳƛƭƧƻŜƴ ƛƴǾŜǎǘŜǊŜƴ ƛƴ ŘŜȊŜ ǇǊƻƎǊŀƳƳŀΩǎΦ 

Alleen dan ontvangt Nederland het geld. Nederland besteedt het geld van EFRO in 2014-2020 aan 

twee doelen: innovatie en koolstofarme economie. Daarbij gaat het vooral om duurzame energie en 

efficiënter gebruik van energie. 
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Netwerken in de Food 

In 2016 heeft de projectleider Food een stap gezet om het FlevoFoodNetwerk hernieuwd leven in te 

blazen. Het FlevoFoodNetwerk is, zoals de naam al zegt, een netwerk voor Flevolandse ondernemers 

in de FOODbusiness. Het is er om kennis en kracht te bundelen en uit te wisselen. De ondernemers 

geven aan dat ze behoefte hebben aan het netwerk. Ze willen een plek om elkaar te ontmoeten. Na 

inventarisatie van deze wens is er in september een FoodTour georganiseerd naar de markthallen in 

wƻǘǘŜǊŘŀƳΦ ά{ǳǇŜǊ ƛƴǎǇƛǊŜǊŜƴŘέ Ŝƴ άDƻŜŘ ƻƳ ŜƭƪŀŀǊ ǘŜ ƘŜōōŜƴ ƻƴǘƳƻŜǘέΣ ȊƛƧƴ Ȋƻ ŜŜƴ ǇŀŀǊ ǉǳƻǘŜǎ 

van ondernemers die van de paǊǘƛƧ ǿŀǊŜƴΦ ½ƻΩƴ ƘŜƭŜ ŘŀƎ ƻǇ ǇŀŘ Ŝƴ ƛƴ ŘƛŜ ƛƴǎǇƛǊŜǊŜƴŘŜ ƻƳƎŜǾƛƴƎ ŀƭǎ 

de markthal van Rotterdam maakt dat er wel echt contact ontstaat. Het begin van intensievere 

samenwerking.  

 

 
 

Tijdens de bijeenkomst begin januari 2017 is gebleken dat er voldoende animo onder de 

ondernemers is om het FlevoFoodNetwerk een juridische status te laten aannemen met een eigen 

gezicht en een platform waarop ondernemers elkaar kunnen vinden.  

Precisielandbouw 

Begin 2016 is het besluit genomen om dit jaar geen Agro Innovatiedag te organiseren. Belangrijkste 

reden hiervoor was het argument van ondernemers dat zij zich dit jaar ook al presenteren tijdens de 

Agro Techniek Holland (ATH) in Biddinghuizen 

en dat het voor hen veel van het goede is. Het 

is tijdens de voorgaande editie van de Agro 

Innovatiedag geweest dat Tamme van der Wal 

van AeroVision de verkenning naar de kansen 

op gebied van precisielandbouw presenteerde. 

9Şƴ Ǿŀƴ ŘŜ ŀŘǾƛŜȊŜƴ ƛƴ Řŀǘ ǊŀǇǇƻǊǘ άbŜȄǘ [ŜǾŜl 

CŀǊƳƛƴƎέ ƛǎΥ ǎǘŀǊǘ ŜŜƴ fieldlab data agro in 

Flevoland.  

 

De Ontwikkelingsmaatschappij Flevoland heeft 

die handschoen opgepakt en werkt samen met het Aeres Praktijkcentrum Dronten, Apps for Agri, 

Atilas Automatisering, Ding Engineering en Solcon, aan het initiatief FlevoFieldLab. Een initiatief om 

LoRaWAN technologie in te zetten voor ontwikkelingen in Flevoland, te beginnen in de Agrosector.  
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In september tijdens de ATH in Biddinghuizen heeft gedeputeerde Jan Nico Appelman het 

FlevoFieldLab officieel geopend www.flevofieldlab.nl. Het FlevoFieldLab wil zichtbaar maken wat de 

mogelijkheden van de LoRaWAN technologie zijn voor de (agro) sector en heeft de potentie uit te 

groeien tot een onderdeel  van de landelijke nationale proeftuin precisielandbouw die de 

staatsecretaris in het leven wil roepen . Door potentiële gebruikers te informeren en te inspireren 

over de mogelijkheden die Internet of Things (IoT) de Agro sector te bieden heeft, wil het 

FlevoFieldLab o.a. in Flevoland een dekkend netwerk van The Things Network realiseren en 

daarnaast zorgen dat er door de sector optimaal gebruik wordt gemaakt van de IoT kansen.  

 

In de praktijk blijkt dat de marktpartijen nieuwsgierig zijn naar de mogelijkheden. Telkens als het 

FieldLab in de media genoemd wordt, komen er vragen uit de markt: van een partij die 

druppelirrigatie levert en een manier zoekt om aan te tonen dat het beter werkt dan bewatering 

vanuit een regeninstallatie. Ook vanuit de dierhouderij zijn vragen gekomen en partijen die advies 

uitbrengen aan de hand van gemeten data (zij werken nu veelal met dure datadragers en via LoRa 

zou dit goedkoper kunnen). Voor 2017 staat een aantal workshops en evenementen op de agenda 

waar we de mogelijkheden van IoT for agri kunnen tonen. Zo heeft CUMELA interesse in een 

workshop voor haar leden en ook Stichting Veldleeuwerik is nieuwsgierig naar de mogelijkheden.  

 

Het project Lasting Fields is in 2016 verder tot wasdom gekomen. De samenwerking met de 

kennispartijen is weer een stap verder. Er is met andere ondernemers en onderzoeksinstellingen een 

Seed Money Project (SMP) uitgevoerd genaamd Lasting Fields om de mogelijkheid tot een Publiek 

Private Samenwerking (PPS) te inventariseren. Dit is gelukt: het SMP is succesvol afgerond en de 

aanvraag voor de PPS genaamd SMARAGD is inmiddels goedgekeurd.  

 

Genoemde projecten zijn vooral gericht op onderzoek. Op gebied van samenwerking met andere 

ondernemers is ook vooruitgang geboekt. De groep technische bedrijven in de Noordoostpolder die 

zich onder de noemer CleanTech Pioniers scharen om samen te werken aan duurzame projecten, is 

aangehaakt en er wordt gesproken over het formaliseren van de samenwerking. De 

hƴǘǿƛƪƪŜƭƛƴƎǎƳŀŀǘǎŎƘŀǇǇƛƧ ƘŜŜŦǘ ŘŜ ǇǊƻŎŜǎōŜƎŜƭŜƛŘŜǊ Ǿŀƴ ŜŜƴ ǎƻƻǊǘƎŜƭƛƧƪ άŘƛǎǊǳǇǘƛǾŜ ǇǊƻƧŜŎǘέ ƛƴ ŘŜ 

visserij, het Masterplan Duurzame Visserij (MDV), de opdracht gegeven om funding te zoeken voor 

Lasting Fields en de juiste fasering en plannen te vatten in een projectplan. De overall conclusie blijft: 

άƭƛŎƘǘŜ ŀǳǘƻƴƻƳŜ ƳŀŎƘƛƴŜǎ ȊƛƧƴ ŘŜ ǘƻŜƪƻƳǎǘέΦ 

Nieuwe Oogst ς 12 december 2016 - Met de 

inzet van een nieuwe generatie sensoren en 

een nieuw datanetwerk krijgt automatisering 

in de landbouw een sterke impuls. Dat is de 

overtuiging van de initiatiefnemers van 

FlevoFieldLab. Nieuwe technieken maken 

metingen goedkoper en nauwkeuriger en het 

vastleggen en delen van informatie gaat straks 

vrijwel automatisch. 

http://www.flevofieldlab.nl/


 

16 

 

 
 

In 2016 is de samenwerking in de vorm van een Centre of Expertise, opdracht tussen ondernemer 

Steverink en de Aeres Hogeschool, verder vormgegeven en aan het eind van het jaar is het afgerond. 

De studenten hebben de website www.lastingfields.com opgeleverd en er zijn bodemdrukmetingen 

uitgevoerd bij het Aeres Praktijkcentrum in Dronten. De lichte kleine aardappelrooier is gespoten in 

de kleuren van Lasting Fields (Oranje ς Zwart).  

 

Ontwikkelcentrum Stadslandbouw Almere (OSA)  

De Ontwikkelingsmaatschappij Flevoland werkt samen met partners als Wageningen UR, 

Witteveen+Bos en CAH Vilentum aan het OSA, dat in 2011 is opgezet met als doel om bij te dragen 

aan de ontwikkeling van stadslandbouw, waar voedsel een natuurlijke bijdrage levert aan het welzijn 

in de stedelijke leefomgeving. In 2016 stond OSA centraal bij allerlei activiteiten op het gebied van 

stadslandbouw, zowel in een ondersteunende als in een initiërende rol voor bewoners, bedrijven, 

overheden en onderwijs.  

Stadslandbouw is volop in beweging! Steeds meer steden bieden ruimte aan voedsel gerelateerde 

bedrijvigheid in de stad. Om hieraan een stimulans te geven organiseerde Ontwikkelcentrum 

Stadslandbouw (OSA) met haar partners op 9 november de dag ´Ondernemen en werken in de 

stadslandbouw´. Stadslandbouw speelt een belangrijke rol voor de Floriade 2022 en bij de 

ontwikkeling van Almere Oosterwold. OSA heeft zich ontwikkeld tot verbinder en ontwikkelaar van 

commerciële en maatschappelijke business cases, van kennis & innovatie en van opleidingen op het 

gebied van stadslandbouw. 

 

 

 

 

 
 

¢ŜǊǳƎōƭƛƪ ƻǇ ŘŜ h{! /ƻƴŦŜǊŜƴǘƛŜΥ άhƴŘŜǊƴŜƳŜƴ Ŝƴ 

ǿŜǊƪŜƴ ƛƴ ŘŜ ǎǘŀŘǎƭŀƴŘōƻǳǿέ 9Ŝƴ ƎƻŜŘ 

georganiseerde dag, die door ongeveer 125 

mensen werd bezocht. Er waren twee inleiders; 

Geert van der Veer die een toelichting op zijn 

innovatieve bedrijfsconcept Herenboeren gaf en 

Bouwe de Boer uit Leeuwarden vertelde over Us 

Koöperaasje, een overkoepelende organisatie die 

energie-coöperaties in Friesland ondersteund. 

Twee mooie voorbeelden van alternatieve 

verdienmodellen. Daarna ging iedereen aan de 

slag in een leercaroussel waarin je van elkaar kon 

leren maar ook werd begeleid door experts. Een 

zeer vruchtbare dag.  

 

Een mooi voorbeeld van een succesvolle 

samenwerking is het project Lasting Fields, 

waarin Aeres Hogeschool, Wageningen 

UR(PPO), Steverink Techniek en Flynth/MKB 

Adviseurs en de Ontwikkelingsmaatschappij 

samenwerken. Doel is om te komen tot een 

boerderij van de toekomst met minder 

bodemdruk en zonder fossiele brandstof. Zo is 

er gewerkt aan de ontwikkeling van een 

ultralichte kleine aardappelrooier.  
 

http://www.lastingfields.com/
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Visie agro en food Flevoland 

De hƴǘǿƛƪƪŜƭƛƴƎǎƳŀŀǘǎŎƘŀǇǇƛƧ ǿŜǊƪǘ ƳŜŜ ŀŀƴ ƘŜǘ ǾƻǊƳƎŜǾŜƴ Ǿŀƴ ŘŜ άOmgevingsvisie voor 

CƭŜǾƻƭŀƴŘέ. Daarin is o.a. toplandbouw een belangrijk onderdeel. Hoe ziet Flevoland er straks uit? 

Hoe willen we dat het er straks uit gaat zien? En waar kunnen we als Ontwikkelingsmaatschappij dan 

onze instrumenten het beste op inzetten? Voordat het zo ver is draagt de Ontwikkelingsmaatschappij 

Flevoland eerst zijn steentje bij door mee te denken in het proces en dragen daar waar mogelijk 

belangrijke partijen uit ons netwerk aan zodat zij de gewenste kennis kunnen inbrengen.  
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Life Sciences & Health 

 

HUMANIMAL One Health  

hƴŘŜǊ ŘŜ ƴŀŀƳ ΨIǳƳŀƴƛƳŀƭ hƴŜ IŜŀƭǘƘΩ (Gezondheid Mens & Dier) werkten in 2014/15 

23 Flevolandse Life Sciences bedrijven, kennisinstituten en overheden samen op het thema 

Gezondheid van Mens en Dier. In 2016 heeft de Ontwikkelingsmaatschappij de uitvoeringsagenda 

HUMANIMAL One Health, deelproject Ondernemerschap en Innovatie, 

afgerond en de laatste ontwikkelvouchers verstrekt aan de volgende 

bedrijven: 

1. Vivaltes BV 

2. Limbic Brain 

3. Rhinoblock 

4. Module ziekte van Lyme Patient1 

Het is niet gelukt om het volledige budget aan vouchers weg te zetten. 

Over het deelproject is separaat gerapporteerd aan de provincie.  

 

Zorginnovatie 

Samenwerking: landelijk en regionaal 

De Ontwikkelingsmaatschappij heeft afgelopen jaar uitvoering gegeven aan de samenwerking met 

andere ontwikkelingsmaatschappijen en netwerkorganisaties op het speerpunt zorginnovatie. Dit 

heeft geresulteerd in een gezamenlijke website zorginnovatie.nl waarbij iedere regio de begeleiding 

van de ondernemers voor zijn of haar rekening neemt. Hiervoor vonden structureel bijeenkomsten 

plaats. 

De Ontwikkelingsmaatschappij Flevoland en het Gezondheid & Welzijn Innovatiecentrum Almere 

(GWIA) hebben uitvoering gegeven aan hun samenwerkingsovereenkomst.  

¦ƛǘǾƻŜǊƛƴƎ ǾŜǊƪŜƴŘŜ ǘƘŜƳŀΩǎ нлмр 

In 2016 is uitvoering gegeven aan twee ǘƘŜƳŀΩǎ ŎΦǉΦ ǇǊƻŘǳŎǘ-marktcombinaties die in 2015 naar 

voren zijn gekomen en in een separate rapportage aan de provincie zijn opgenomen. 

¶ Ondervoeding was een concreet thema dat vanuit zorgaanbieders werd benoemd. Het bleek 

een lastig thema om de partijen actief te mobiliseren.  

 

¶ De ziekte van Lyme bleek een thema te zijn waarvoor diverse organisaties warm liepen. Een 

samenwerking tussen het Academisch Medisch Centrum en het Centraal Veterinair Instituut 

werd tot stand gebracht. Het bedrijf Patient1 integreerde een module ziekte van Lyme in het 

persoƻƴƭƛƧƪ ƎŜȊƻƴŘƘŜƛŘǎŘƻǎǎƛŜǊΦ IŜǘ ƎŜȊŜƭǎŎƘŀǇǎǎǇŜƭ Ψ¢ŜŜƪ !ǿŀȅΩ ƛǎ ŘƻƻǊ ǎǘǳŘŜƴǘŜƴ ƻƴǘǿƛƪƪŜƭŘ 

en zal in 2017 verder worden begeleid om het op de markt te brengen. Het netwerk zal in 2017 

verder worden geformaliseerd en op eigen benen komen te staan. 
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Europese subsidieaanvraag Kansen voor West II GREEN HEALTH SOLUTIONS 

Veel inspanning is in 2016 geleverd om een consortium te vormen en plannen te maken voor een 

project dat onder de naam Green Health Solutions, een EFRO Kansen voor West II subsidieaanvraag 

heeft voorbereid en ingediend.  

Hiervoor is het subsidiebureau Haute Equipe ingehuurd om te begeleiden bij de aanvraag. Dit is 

mede dankzij de provincie Flevoland financieel mogelijk gemaakt. Na drie keer pitchen is de subsidie 

aanvraag aangehouden door de deskundigencommissie. Het project zal worden gehonoreerd op het 

moment dat klinische onderzoek fase 1 is toegevoegd aan het project. 

 

Lƴ ƘŜǘ ǇǊƻƧŜŎǘ ΨDǊŜŜƴ IŜŀƭǘƘ {ƻƭǳǘƛƻƴǎΩ ōǳƴŘŜƭŜƴ ǇŀǊǘƴŜǊǎ ǳƛǘ ǾŜǊǎŎƘƛƭƭŜƴŘŜ ǎŜŎǘƻǊŜƴ Ǿŀƴ ƘŜǘ 

bedrijfsleven samen met kennis- en onderwijsinstellingen hun krachten om de marktpotenties van 

planten met gezondheidsbevorderende eigenschappen te benutten.  

De marktintroductie voor de consumptie van planten(delen) of daarvan gemaakte producten voor 

gezondheidsbevordering kent zeer veel obstakels en komt daarom vaak op een dood spoor. Dat is 

een groot probleem, omdat commerciële mogelijkheden daardoor onbenut blijven, maar ook omdat 

kansen worden gemist die kunnen bijdragen aan een betere gezondheid van mensen.  

In dit project worden de hobbels voor een geslaagde marktintroductie systematisch aangepakt en 

worden hulpmiddelen ontwikkeld die daarvoor nodig zijn. De partners steken hun energie, kennis en 

inzichten hierin, zodat een netwerk van samenwerkingscoalities ontstaat en een supportmodel voor 

de fase die voorafgaat aan een succesvolle marktintroductie. Dit ontwikkelde model met 

bijbehorende tools kan de basis vormen voor een nieuw specifiek cluster rond planten met 

gezondheidsbevorderende eigenschappen.  

Leidende soort in dit project is de plant Bittergourd, waaraan een heilzame werking ten aanzien van 

diabetes wordt toegeschreven. In dit project wordt de marktintroductie hiervoor voorbereid en in 

gang gezet. In dit project wordt een specifiek testinstrumentarium ontwikkeld en teeltprotocollen die 

moeten zorgen voor gegarandeerde kwaliteit aan werkzame stoffen. Ook wordt gekeken naar de 

verwaardingsmogelijkheden van de plantendelen die niet voor food kunnen worden gebruikt, 

bijvoorbeeld voor gewasbescherming of voor bio raffinage.  

Bezoek aan een Bittergourd plantage in de 

Mekong Delta in Vietnam. Wat kunnen wij 

leren van de teelt van de Bittergourd. Teler 

Steef Meewisse van Freshfarma was mee. 
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Het project biedt een unieke kans voor new business op het grensvlak van Agro en Health en 

tegelijkertijd de mogelijkheden te vergroten voor diabetesbestrijding (de meest voorkomende 

chronische ziekte in Nederland). In het project werken bedrijven uit de hele keten m.b.t. Bittergourd 

samen met een aantal kennisinstellingen om de benodigde kennis en capaciteiten te bundelen die 

nodig is voor de ontwikkeling van deze nieuwe business. 

 

Seed Money project Bittergourd Vietnam 

Gedurende het proces van de subsidieaanvraag voor EFRO KvWII Green Health Solutions deed zich 

de mogelijkheid voor om met de partners van deze aanvraag in te schrijven voor een Seed Money 

project. Gezien de teeltomstandigheden ς klimaat ς in Nederland voor de Bittergourd, wilden de 

deelnemers graag met de Universiteit van Wageningen in Vietnam onderzoek doen. 

Door de TKI (topsector) Agro & Food is deze aanvraag om onderzoek te doen naar de Bittergourd 

teelt in Vietnam gehonoreerd. Eind oktober is een projectleider van de Ontwikkelingsmaatschappij 

met de Universiteit van Wageningen en Fresh Farma (Nederlandse teler Bittergourd) naar Vietnam 

geweest. Ter plekke zijn East West Seed, Universiteit Nong Lam, Agri High Techpark, en FreshFarma, 

Freshstudio bezocht en is samenwerking verkend. Er is veel geleerd over de keten in Vietnam en de 

verbetermogelijkheden. Doel is uiteindelijk om in de winter de Bittergourd (die volgens de 

Nederlandse regels moet worden geteeld) uit Vietnam te importeren. Teler Freshfarma doet dit in de 

zomer in Nederland. 

Er is een sappenfabrikant in Nederland geïdentificeerd die met Pascal Jalhay (Innovdome/Marfo) een 

Bittergourd sapje gaat ontwikkelen. 

 

Floriade 2022 

De Floriade Almere 2022 is voor de stad Almere een unieke aanleiding om de agenda voor de 

toekomst van de stad te koppelen aan de innovatie-agenda van de Nederlandse tuinbouwsector. Dit 

heeft geresulteerd in het idee de Floriade te gebruiken als podium om innovaties op het gebied van 

verstedelijkingsvraagstukken voor de toekomst te laten zien op kleine schaal. Om tot die innovaties 

te komen wordt gewerkt aan de ontwikkeling van een groene praktijkwerkplaats, de Flevo Campus.  

Het idee van de Flevo Campus staat voor een zowel fysieke als virtuele verzamelplek van studenten, 

onderzoekers, startende en bestaande bedrijven op het terrein van de Floriade. De campus moet 

ruimte gaan bieden aan een mengeling van onderzoek, onderwijs en ondernemerschap. Vragen 

vanuit bedrijven krijgen een plek in het onderzoek van de kennisinstellingen en de netwerken met 

ondernemers en bedrijven worden benut. De campus moet ruimte gaan bieden aan 

onderzoeksfaciliteiten, waar (startende) bedrijven gebruik van kunnen maken en waar 

onderzoeksresultaten toegepast kunnen worden. Bedrijven kunnen innovaties testen met inzet van 

onderzoekers, docenten en studenten. De campus moet daarmee een research& development 

faciliteit voor het MKB worden 

 

 Het gebiedsontwikkelingsplan van de 

Floriade in Almere welke in 2022 gereed 

moet zijn. 
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De rol van de Ontwikkelingsmaatschappij in dit kader is erg belangrijk gebleken. De projectleiders 

kennen de bedrijven in de regio heel erg goed waardoor een belangrijke rol voor de Floriade en de 

Flevo Campus gespeeld kan worden. De Ontwikkelingsmaatschappij neemt structureel deel aan het 

overleg met de verschillende partijen over de betrokkenheid van het regionale bedrijfsleven. 

Ook brengen de projectleiders de FloriadeWerkt! Challenge bij de ondernemers onder de aandacht 

en steunen ze bij het voorbereiden van een mogelijke deelname.  

Naast deze activiteiten in het kader van de Floriade werd ook de Internationale Week van 
Windesheim Flevoland gesteund met het koken van Bittergourd met de leerlingen en een workshop 
van East West Seed, een van de partners in bovengenoemd EFRO project. 
 

 
 
 
Emerging Diseases Campus 

In 2016 werd geen inhoudelijke activiteit meer ontplooid in het Kansen voor West I project Emerging 

Diseases Campus. Wel werd nog inspanning geleverd om het project financieel af te ronden. 

 

Bedrocan 

Bedrocan heeft in de gemeente Noordoostpolder grond gekocht om een 

nevenvestiging te gaan bouwen. De 

betrokkenheid van de 

Ontwikkelingsmaatschappij heeft zich in 

2016 beperkt tot assistentie bij het 

Er worden door Bedrocan verschillende 

soorten medicinale cannabis in opdracht 

van de overheid geteeld en geleverd aan 

apotheken. 

Leerlingen Windesheim Flevoland bereiden 

tijdens de Internationale Week een 

Bittergourd gerecht en delen dit uit aan 

medeleerlingen om te proeven. 

De Ontwikkelingsmaatschappij heeft voor 

de Flevo Campus van de gemeente Almere 

en de Aeres Hogeschool een plan gemaakt 

voor vier co-creatie bijeenkomsten. Twee 

daarvan zijn in 2016 uitgevoerd. Uit deze 

bijeenkomsten zijn onderzoeksvragen van 

het bedrijfsleven opgehaald of wordt er 

samengewerkt om businesscases verder 

vorm te geven. De 

Ontwikkelingsmaatschappij begeleidt dit 

verder middels een vervolgopdracht van de 

gemeente Almere in 2017. 

 






















































